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For Happy Families
Handige hoezen voor al je kindermeubels.  

Speciaal voor CU lezers 15% korting met code: CU23.

Wij steunen  
Compassion

We wonen in een prachtige provincie.  

We hebben een bruisende stad, levendige 

dorpen, prachtige natuur, open landschappen 

en de stilte van het Wad. Wat een ruimte!

Die ruimte wordt volop gebruikt. Door de huizen waarin 
we wonen, door de boer die voor ons eten zorgt, door 
de bedrijven die onze banen mogelijk maken. Het wordt 
gebruikt voor de opwekking van onze energie en door  
de kiekendief die haar eieren legt. We hebben allemaal 
ruimte nodig om te leven, te wonen en te werken.
 
Voor veel Groningers voelt het soms alsof er voor hen steeds 
minder ruimte is. Zij maken zich zorgen over de veiligheid 
van hun huis, de toekomst van hun bedrijf, of de rekeningen 
die deze maand betaald moeten worden. We leven ook  
in een tijd waarin we steeds meer druk leggen op onszelf,  
op de mensen om ons heen en op de schepping. 

Ik geloof dat er voor iedereen genoeg ruimte is, zo lang  
we elkaar de ruimte geven en zoeken naar ruimte voor  
de ander. Dan is er ruimte voor jong én oud, voor mens  
én natuur, voor Stad én Ommeland. Ruimte voor elkaar.

De ChristenUnie kiest ervoor om op te komen voor hen die 
dat zelf niet kunnen, voor het kwetsbare en het waardevolle. 
We willen luisteren, we willen zorgen en we willen dienen.  
In dit magazine laten we zien hoe mooi onze provincie is, 
maar ook wie we zijn en waar we voor staan. 

In de afgelopen vier jaar hebben we veel van onze idealen in 
de provincie en waterschappen kunnen realiseren. Dit willen 
we voortzetten door ook de komende jaren onze idealen 
werkelijkheid te maken. 

Doet u met ons mee?  

Stem dan op 15 maart ChristenUnie!

Johan Hamster

Ruimte voor elkaar!
Nanne Sterenborg  
en Johan Hamster  
in Onstwedde4

12

Mirjam Bikker  
heeft haar draai  
helemaal gevonden15

INHOUD

En NOg veel meer!!

www.noorderbasis.nl

Scholen met de Bijbel in 

Groningen, Friesland en Drenthe

God ziet jou!
We vertellen onze leerlingen hoe  

kostbaar het is dat God je Vader is  

en jij Zijn dierbare kind. We hebben  

een vurig verlangen om ze te leren  

dat ze geliefd zijn door Hem! 

“  Ik hou van mensen, 
niet van cijfers”

Johan Hamster
     LIJSTTREKKER
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Johan Hamster

Nanne Sterenborg

Het is niet de eerste keer dat de mannen samen 
aan deze tafel zitten. Als 18-jarige jongen sluit 
Johan zich als fractieondersteuner aan bij de 
ChristenUnie in Stadskanaal. Op dat moment is 
Nannes vrouw Ingrid daar raadslid. Vergaderingen 
worden in die tijd regelmatig op de boerderij van 
de Sterenborgs gehouden. Inmiddels is Johan 40, 
heeft hij een gezin met drie opgroeiende kinderen 
en de provinciale politiek als fulltimebaan. “Mijn 
broer en ik zijn de eerste generatie die niet in de 
metaalbewerking werken. Mijn vader en opa sliepen 
zo ongeveer in de smederij.”

De elfde en twaalfde generatie akkerbouwers 

Het tegenovergestelde geldt voor Nanne. De num-
mer 7 op de kandidatenlijst runt één van de oudste 
boerderijen van Nederland. Nanne is de elfde 
generatie van een boerenfamilie die al sinds 1659 

op deze plek landbouw bedrijft. Samen met zijn 
vrouw Ingrid en zoon Gert, de twaalfde generatie 
dus, heeft hij een akkerbouwbedrijf met pluimvee. 
Op driehonderd hectare verbouwen ze voorname-
lijk aardappelen, maar ook suikerbieten, zaaiuien en 
graan. Daarnaast runt de familie nog een natuur-
bedrijf: een akkerbouwbedrijf dat is omgevormd tot 
een particulier natuurbedrijf met wat vleesvee. Is er 
naast werk en politiek nog wel tijd voor iets anders? 
Nog voor Nanne antwoord kan geven, schudt zijn 
vrouw al lachend haar hoofd.

Nanne legt uit: “Ik ben enorm geïnteresseerd in zo’n 
beetje alles wat er om me heen gebeurt. Dan wil ik 
er ook meer van weten en lees ik er veel over. Dat 
kan over landbouw gaan, maar ook over energie of 
duurzaamheid. Als je ergens een mening over hebt, 
moet je niet aan de zijlijn gaan staan mopperen. 

Dan moet je op de plek zijn waar het ertoe doet. Zo 
ben ik ook politiek betrokken geraakt. Ik voelde me 
als boer niet altijd meer vertegenwoordigd bin-
nen de partij. Door zelf mee te doen, breng ik daar 
verandering in.” 

Nanne heeft vanuit zijn huis meters ver uitzicht 
over de akkers. Rust en ruimte, dat is waardoor hij 
zich hier thuis voelt. “We moesten laatst ergens 
richting het westen zijn. Het benauwde me gewoon 
hoeveel blokkendozen daar neergezet worden. 
Grote bedrijfspanden links en rechts langs de weg. 
We hebben in Groningen echt goud in handen. Als 
ik daar langs die bedrijven rijd, dan realiseer ik me 
weer extra dat we zuinig op ons gebied moeten zijn. 
Zonder sommige bedrijfspanden kunnen we wel, 
maar zonder voedsel niet.”

Van notulen maken naar provinciebestuurder 

Ook Johan geniet van de ruimte in het gebied. En 
vooral van het gevoel hier thuis te zijn. Hij is een 
geboren en getogen Knoalster, maar de liefde 
bracht hem naar zijn huidige woonplaats Scheem-
da. “Hoe leg je het gevoel van thuis uit? Dat is waar 
je de mensen en de omgeving kent. Dat vertrouwde 
gevoel. Maar een verhuizing, zoals naar Scheemda, 
is ook wel goed. De kinderen gaan naar school en 

sport, dus dan leer je snel mensen kennen. En daar 
geniet ik ook van.”

In het voor Johan vertrouwde Stadskanaal begon 
zijn politieke carrière. “Ik werd op mijn achttien-
de door de ChristenUnie gevraagd om notulen 
te maken. Ik kwam binnen met grote dromen en 
dacht dat we wereldproblemen gingen oplossen. Ik 
weet het nog precies. De eerste vergadering ging 
over een klein stukje riolering in Musselkanaal. 
Dat was niet helemaal wat ik me erbij had voorge-
steld,” lacht Johan. “Toch groeide mijn liefde voor 
het vak in de loop der tijd. Ik wil vooral zijn waar ik 
kan dienen. Dat was eerst als raadslid, daarna als 
wethouder en nu dus als gedeputeerde en lijsttrek-
ker. Ik ervaar hierin dat God mijn leven leidt en ik 
vertrouw erop dat Hij me daar brengt waar ik iets 
kan betekenen.” 

Johan komt dus uit een lange lijn metaalbewerkers. 
Toch staan zijn ouders volledig achter zijn keuze 
voor een politieke carrière. “Ik kom uit een gezin 
van drie kinderen en ze zijn trots op ons alle drie; 
metaalbewerking of niet. In mijn vrije tijd vind ik het 
overigens wel leuk om juist iets met mijn handen te 
doen. Een beetje rommelen in de tuin, wat klusjes 
doen in ons huis. Mijn ouders hebben me geleerd 

Het is nog vroeg op de boerderij van Nanne Sterenborg in Onstwedde als hij en 
gedeputeerde Johan Hamster elkaar treffen. Buiten trekt de laatste hardnekkige 
nevel op van de akkers. Binnen zitten Johan en Nanne in de woonkamer van de 
boerderij aan een tafel vol lekkers en dampende koffie. Ze pakken er een plak cake 
bij en raken gelijk aan de praat over wat hen verbindt: landbouw, natuur en land-
schap. Oftewel: de Groningse ruimte met al haar uitdagingen én kansen. 

“ Ben je ergens bezorgd 
over, doe dan ook mee  
als het erop aan komt.”
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dat er niks mis is met hard werken. Dat kan met 
mijn handen, maar ook met mijn hoofd zijn.” 

Johans ouders gaven hem nog meer mee. “Ik 
probeer te leven naar de bijbeltekst: ‘Uw vriende-
lijkheid zij alle mensen bekend.’ Zo ben ik opgevoed 
en ik vind dat nog steeds een belangrijke waarde. 
Verder ben ik iemand die oplossingen zoekt:  
wat bindt mensen, waar kunnen we elkaar vinden? 
Ik ben daarin vrij genuanceerd. Ik probeer belang-
en en opvattingen van alle kanten te bekijken. 
Alleen tegenover onrecht ben ik niet genuanceerd. 
Bijvoorbeeld PAS-melders. Deze ondernemers 
handelden te goeder trouw door de stikstofuitstoot 
van hun bedrijf alleen te melden, maar missen door 
falen van de overheid nu de juiste vergunning.  
Dat maakt me boos.”

De ruimte onder druk

Johan en Nanne zijn beiden bescheiden man-
nen. Nanne over zijn grote betrokkenheid bij zijn 
omgeving. Naast akkerbouwer en kandidaat voor 
de provinciale verkiezingen is hij namelijk ook nog 
kerkrentmeester en bestuurlijk betrokken bij  
Avebe. En Johan werd in 2020 tot beste lokale 
bestuurder verkozen en was ooit de jongste wet-
houder in Stadskanaal. Snel wuift hij dit onderwerp 
weg. “Zo moeilijk was het niet om de jongste te 
zijn.” Liever hebben de twee het over de inrichting 

van de Groningse ruimte. Ze zien dat die onder druk 
staat, maar zijn vooral blij dat er goede gesprekken 
over de inrichting van de ruimte worden gevoerd. 

Terwijl Nanne aan een tweede kop koffie begint, 
legt hij aan Johan uit waar hij trots op is. “Woning-
bouw, energieopwekking, industrie en landbouw. 
Het heeft allemaal ruimte nodig. Maar bij de 
inrichting van het landelijk gebied is landbouw 
onmisbaar. De landbouw heeft het landschap hier 
gevormd. Het lukt ons in de provincie Groningen 
nog steeds goed om met landbouwers in gesprek 
te blijven, terwijl dat in andere provincies niet meer 
overal gaat. Ik heb echt goede hoop dat we slimme 
oplossingen vinden. Als we het maar gezamenlijk 
doen,” zegt Nanne.

Johan is het met Nanne eens. “Er zijn veel mensen 
die een doel hebben met de beperkte ruimte die we 
hebben. Wat we nu doen, doet er echt toe. We rich-
ten het landschap ook in voor de generaties na ons. 
Groningen is en blijft een landbouwprovincie. Hoe 
dat eruitziet bepalen we met elkaar. Ik ben er trots 
op dat de agrarische sector volop meedenkt en 
meepraat over oplossingen. We werken ook goed 
samen met natuur- en landschapsorganisaties en 
waterschappen. Als we dit blijven doen,  
komen we tot oplossingen met een gezond even-
wicht tussen schepping en ondernemerschap.” 

Innovatie als deel van de oplossing 

Naar dat evenwicht zoekt Nanne al langere tijd. 
Hij weet dat er verandering nodig is en wil daarom 
zoveel mogelijk duurzaam ondernemen. Een be-
langrijke stap daarin is voor hem precisielandbouw. 
Met de komst van zoon Gert in het familiebedrijf 
een aantal jaar geleden, kwam ook de kennis over 
software en het verzamelen van data. Inmiddels 
verzamelt Nanne data vanuit alle uithoeken van zijn 
bedrijf. Die gebruikt hij weer om bijvoorbeeld heel 
precies te bemesten of te bestrijden. 

Nanne legt uit hoe het werkt: “Bijna al mijn ma-
chines werken plaatsspecifiek. Dit houdt in dat we 
heel gericht kunnen werken en te veel bemesten 
en zaaien voorkomen. Op de mestinjecteur zit een 
sensor die meet hoeveel mineralen er zijn en zo 
dienen we alleen daar mineralen toe waar het nodig 
is. Dit jaar komt er een machine die per vierkante 
centimeter foto’s maakt en zo bepaalt welke plant 
gewenst is en welke niet. Hiermee verminderen we 
het gebruik van gewasbeschermingsmiddelen met 
90%. Eigenlijk is het te duur, maar ik weet zeker 
dat dit soort technieken helpen om uitstoot terug 
te brengen. ‘Techniek gaat ons niet redden,’ wordt 
er weleens gezegd, maar ik denk dat het wel een 
belangrijk deel van de oplossing is. En door in te 
zetten op innovatie blijven we als sector relevant.”

Doelen die in deze provincie werken

Johan is enthousiast over de precisielandbouw 
van partijgenoot Nanne. Volgens Johan is het een 
mooi voorbeeld van hoe de landbouw bijdraagt aan 
duurzaam omgaan met de beschikbare ruimte en 
de kwaliteit daarvan. “Er is nu eenmaal een ver-
andering nodig. Ik geloof dat er met name in de 
Veenkoloniën veel kansen zijn om de kwaliteit van 
het water te verbeteren en de uitstoot te vermin-

deren. Nieuwe technologieën helpen hier enorm bij. 
Landbouw is één van de innovatiefste sectoren die 
we hebben. Gebruik die kracht. Dat is wat Nanne 
ook doet: proberen alleen te bemesten wat nodig 
is. Daar los je al een groot deel van de problemen 
mee op.” 

Johan heeft helder voor ogen wat de ChristenUnie 
de komende periode te doen staat: stimuleren 
en ondersteunen. “Boeren die met slimme tech-
niek willen bijdragen aan de oplossing, willen we 
financieel steunen. Ook beginnen we met subsidies 
voor bedrijven die hun stikstof verminderen met 
kleinere ingrepen. En ik zal de landelijke politiek op 
het hart blijven drukken dat het niet alleen gaat om 
verminderen van dierenaantallen. En ook niet alleen 
maar om innovatie. Geef ons doelen en laat ons die 
halen op een manier die bij dit gebied past. Geen 
oplossingen die misschien in een andere provincie 
werken, maar hier niet.” 

Samen bereik je het meest

Nanne vindt het vooral belangrijk om mensen te 
betrekken. Dat kan een boer zijn die gaat inzien dat 
maatregelen werken, maar ook een ondernemer 
die zich verdiept in maatschappelijk verantwoord 
ondernemen. “Je krijgt mensen mee als ze zien dat 
het iets oplevert. Neem mijn eigen beroepsgroep: 
als het geen effect heeft dat je stopt met bemes-
ten langs sloten, waarom zou je dan enthousiast 
worden over andere maatregelen die worden op-
gelegd? Kom met doelen die echt werken en waar 
mensen achter kunnen staan. De ChristenUnie heeft 
als slogan: ‘ruimte voor elkaar’. Dat betekent ook 
de ruimte geven om mee te praten en betrokken 
te zijn. Ik geloof dat als je mensen eigenaar maakt 
van de doelen en ze vanaf het begin betrekt bij de 
oplossingen, je samen heel veel kunt bereiken.”

“ Je krijgt mensen 

mee als ze zien dat 

het iets oplevert.”

“  Geef ons doelen en  

laat ons die halen  

op een manier die  

bij dit gebied past.” 
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Drink water, 
geef water!
Doe mee aan Actie 

Waterkracht en drink 

een week lang water.

Voor slechts 17,50 euro 

geef je iemand al toegang 

tot schoon drinkwater.

dorcas.nl/actiewaterkracht

Doe 
mee!

Fredric woont met zijn vrouw en vier jonge kinderen in Noord-
laren. Meerdere dagen per week fietst hij naar zijn school in 
Harkstede, waar hij ook voor de klas staat en gymlessen geeft. 
“Na een dag vergaderen op het Provinciehuis ben ik uitge-
praat. De afwisseling met in de gymzaal staan of klusjes doen 
in school is fijn. Ik wil niet alleen maar praten, ik moet ook 
dingen doen.”
 
Een echte Groninger uit Noord-Holland

De in Noord-Holland geboren Fredric voelt zich thuis in het 
Noorden. “Ik kwam hier voor mijn studie. Daarna had ik alle 
reden om te blijven. Dit is een prachtige omgeving, we hebben 
alles om de hoek. Ik voel me inmiddels een echte Groninger.” 
Sinds 2010 zet Fredric zich in voor de provinciale politiek.  
“Ik vind provinciale onderwerpen interessant. Mobiliteit,  
werkgelegenheid, natuur en energie bijvoorbeeld. Daarvoor 
moet je de provincie in, met mensen praten die anders denken 
en zoeken naar waar je elkaar kunt vinden.”

Behoud buslijnen

Eén van de onderwerpen in Fredrics portefeuille is mobiliteit. 
Zijn ogen lichten op als hij over dit onderwerp spreekt.  
“Je invloed als Statenlid is heel abstract. Het mooie aan 
bussen, treinen en fietspaden is dat je ze kunt aanraken. Ze 
zijn heel tastbaar en hebben concrete invloed op het dagelijks 
leven van veel mensen.”

Een voorbeeld hiervan is het behoud van drie buslijnen die 
opgeheven dreigden te worden. Hierdoor zouden tien dorpen 
geen busverbinding meer hebben. Fredric diende een motie in, 

vond daarvoor steun en de buslijnen bleven. Hij legt uit waar-
om dit zo belangrijk is. “Het gaat niet alleen om wie er in de 
bus zit. Bussen rijden ook voor de school die weer een stagiair 
krijgt of voor een oudere die bezoek krijgt.”

Op de fiets kom je verder 

Fredric vraagt in de provincie ook aandacht voor fietsen. “Het 
is voor veel problemen de oplossing. Ik kan bijvoorbeeld niet 
met de auto naar de binnenstad van Groningen, maar wel met 
de fiets. Met elektrische fietsen kom je steeds verder en dat 
vraagt om goede fietspaden, juist ook tussen plaatsen in het 
Ommeland.” 

De leefbaarheid in het buitengebied heeft volgens Fredric baat 
bij goede autowegen, fietspaden, en ov-verbindingen. “Het is 
dan aantrekkelijker om op het platteland te wonen. Als je niet 
mobiel bent, kom je nergens. Goede verbindingen zijn nodig 
om fijn te kunnen wonen, werken, naar school of studie te gaan 
of te winkelen.”

Vertrouwen in komst treinverbinding naar Stadskanaal

Over de toekomst van mobiliteit in de provincie is Fredric  
positief. Ook over de spoorlijn naar Stadskanaal, die lang op 
zich laat wachten. “De ChristenUnie blijft zich inzetten voor 
deze lijn. We zorgen dat het geld dat hiervoor is gereserveerd 
niet ergens anders voor gebruikt wordt en pleiten voor een 
snelle aanleg van deze verbinding. Het Rijk en de provincie  
zullen allebei extra geld moeten bijdragen, dat is onvermijde-
lijk. Maar we laten ons hoofd niet hangen, die lijn komt er.” 

“ Bussen rijden ook voor de school  
die weer een stagiair krijgt.” 

Hij loopt met een snoeischaar door de schooltuin, terwijl hij eigenlijk achter zijn laptop 
zou moeten zitten. Fredric Geijtenbeek (32) is fractievoorzitter van de ChristenUnie 
in de provincie Groningen én schooldirecteur. “Ik kan moeilijk stilzitten. Soms zoeken 
collega’s me achter mijn bureau, maar dan loop ik ergens met een schroevendraaier.”

Fredric Geijtenbeek
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01 02

11 Klaas Wierenga
 Zuidhorn
12 Theo Berends
 Onnen
13 Klaas Nanninga
 Zoutkamp
14 Arina Havinga
 Briltil
15 Frits van der Heide
 Onstwedde

16 Jacquelien Dijkstra-Helmholt
 Niezijl
17 Klaas Boer
 Siddeburen
18 Peter Kerstholt
 Haren
19 Gert Jan Bolt
 Scheemda
20 Karina Berghuis
 Zuidhorn

21 Ronald Elzen 
 Onstwedde
22 Kirsten Siegers
 Oostwold
23 Jewan de Goede
 Winsum
24 Karl Sluiter
 Winschoten
25 Lotte Drenth
 Groningen

Johan Hamster
Scheemda

Groningen is mijn thuis

De ChristenUnie is uitgesproken 
christelijk en heeft de voeten in de klei. 
Dat past bij mij. Een partij van echte, 
normale mensen met een hoopvol 
realistische benadering. 

Onze kandidaten voor Provinciale Staten:

Margriet Donker-
van der Vinne
Garrelsweer

Iets voor een  
ander betekenen
Naast de politiek ben ik actief als 
bestuurslid voor Stichting Present 
Noord-Groningen. Het is fijn dat je  
via Present met een groep vrienden, 
collega’s of familie echt iets voor een 
ander kunt doen en betekenen. 
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26 Bert Nederveen
 Kommerzijl
27 Meike de Vries-Doornbos
 Musselkanaal
28 Dirk Klamer
 Veendam
29 Marco Metscher
 Sappemeer
30  Therèse Doesburg
 Bedum

31 Janny Vogel
 Leens
32 Jan Bos
 Loppersum
33 Conny Gijzen
 Groningen
34 Lucy Doorn
 Lauwersoog
35 Marleen Oostland
 Veelerveen

36 Jelmer van der Veen
 Stadskanaal
37 Kees Geertsema
 Winsum
38 Sebastien Sabanga
 Delfzijl
39 Rinze van der Born
 Haren
40 Stieneke van der Graaf
 Groningen

Fredric Geijtenbeek
Noordlaren

Politiek is vooral  
goed kunnen luisteren

Het is mooi om met iemand van een 
andere partij iets te bedenken waar 
je allebei enthousiast van wordt. Een 
prachtig voorbeeld is dat niet alleen 
voor sporttalenten, maar ook voor  
sporters met een beperking nu  
subsidie beschikbaar is.

07 08

Antrude Oudman
Groningen

Ik hou van de weidsheid

Ik sjouwde over het Pronkjewailpad af-
gelopen jaar heel West-Groningen door. 
Ik ben gek op de vergezichten, dijken en 
weilanden. En de taal! Grunnegs spreken 
is de snelste manier om me ergens thuis 
te voelen.
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Dick Hoogers
Zuidhorn

We mogen trots  
zijn op Groningen
Ik ben getrouwd met Elske en samen 
met onze kinderen Aaron (7) en Émilie 
(5) wonen we al zes jaar met veel plezier 
in Zuidhorn. Elske en ik hebben elkaar 
ontmoet in Groningen en na onze stu-
dies zijn we in de provincie gebleven. 

In het dagelijks leven ben ik manager 
digitale overheid bij de Rijksdienst Voor 
Ondernemend Nederland. Elske heeft 
ook een drukke baan. We hebben daar-
om de zorg voor onze kinderen en de 
taken thuis gelijk verdeeld. 

Naast de dingen die ik doe, houd ik niet 
veel tijd over voor hobby’s. Uiteraard 
sport ik, maar dat zie ik meer als nood-
zakelijk kwaad. In het weekend spreek 
ik vaak af met vrienden. We gaan dan 
lekker uit eten, naar de film, het theater 
of steken de barbecue aan. 

De keuzes die op het provinciehuis wor-
den gemaakt, hebben veel invloed op 
het leven van Groningers. De provincie 
bepaalt bijvoorbeeld of er nieuwe wind-
molens komen en welke bussen blijven 
rijden. Bij de ChristenUnie nemen we 
onze verantwoordelijkheid en hebben 
we altijd respect voor andere partijen en 
meningen. Dat vind ik belangrijk.

Willie de Boer-Barten
Winschoten

Achter elke voordeur woont 
iemand met een verhaal

Als bewonersconsulent van een 
woningcorporatie zorg ik dat mensen 
fijn kunnen wonen in hun straat of 
wijk. Mijn wens voor de provincie 
Groningen is dat iedereen prettig kan 
wonen. In een veilige woning in een 
veilige omgeving.
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Gerrit Jan Steenbergen
Delfzijl

Als Statenlid probeer  
ik het verschil te maken

In mijn werk als Statenlid heb ik veel 
contacten en gesprekken met inwoners 
en organisaties. Vaak word ik op straat 
of bij een bijeenkomst aangesproken 
over een onderwerp en dan probeer ik 
mee te denken. 
 
Een onderwerp waarop ik als Statenlid 
het verschil heb kunnen maken is de 
Voedselbank. Tot 2019 werd er elk jaar 
een beslissing genomen over subsidie 
voor de Voedselbank. Voor de Voedsel-
bank was het dus altijd onzeker of ze 
het komende jaar wel subsidie zouden 
ontvangen. In 2019 is op initiatief van de 
ChristenUnie afgesproken dat de Voed-
selbank een structurele subsidie van de 
provincie ontvangt.
 
Ik heb de afgelopen jaren als Statenlid 
veel mooie momenten mogen meema-
ken. Problemen en dilemma’s bespreken 
aan de keukentafel met een kop koffie 
en een Groninger koek, dan wel midden 
in een nat weiland en erachter komen 
dat je schoenen niet waterdicht zijn. Ge-
sprekken van mens tot mens, van hart 
tot hart, en veel gesprekken met men-
sen die niet op de ChristenUnie hebben 
gestemd. Je bent uiteindelijk Statenlid 
voor de gehele provincie!

Daan Boeree
Groningen

De schepping goed  
kunnen doorgeven

Ik ben verkiesbaar omdat ik gek ben  
op deze provincie. Ik wil mijn steentje 
bijdragen, zodat deze provincie nog 
beter doorgegeven kan worden aan  
mijn zoontje en zijn generatie.

09 10

vanuit heel groningen ... ... van Drìnthe tot aan ’t Wad

Vincent Janszen
Delfzijl

Politiek vind ik  
hartstikke leuk!

In het dagelijks leven ben ik patissier en 
eigenaar van een banketbakkerij. Wat 
mij aanspreekt is het kunnen opleiden 
van mensen in het vakgebied en de 
creativiteit die ik elke dag mag beleven 
in dit vak.

Nanne Sterenborg
Onstwedde

Leefkwaliteit en onder-
nemersruimte behouden

In het dagelijks leven ben ik agrarisch 
ondernemer. Het mooie in mijn vak is 
dat ons werk varieert met de seizoenen. 
Elke dag is weer anders, of het nu plan-
ten of zaaien is, verzorgen van vee, het 
inspelen op het weer of de markt.

Fotografie portretten: Sido Wetting
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Voordat we het over de inhoud hebben,  
vertel eerst eens iets meer over wie jullie zijn. 
Willie: “Ik woon ruim twintig jaar in Winschoten, 
maar van oorsprong kom ik uit Hei- en Boeicop. 
Dat is een plaatsje op de grens van Zuid-Holland 
en Utrecht waar vrijwel niemand van gehoord 
heeft. Samen met mijn man heb ik drie zoons van 
16, 13 en 10 en ik werk als bewonersconsulent bij 
een woning corporatie. Dat betekent dat ik mensen 
welkom heet, maar ook werk aan leefbaarheid;  
wat gebeurt er achter de voordeur, waar hebben 
mensen hulp bij nodig?”
Margriet: “Ook ik ben getrouwd en heb drie 
kinderen. Alleen zijn onze kinderen allemaal al 
volwassen. Ik heb een klein dochter van bijna 4. Dat 
is genieten. Soms belt ze: ‘Oma, je komt toch bij 
mij spelen?’ Zo leuk. Ik werk een deel van de week 
als Statenlid, maar daarnaast ben ik ook klanten-
servicemedewerker voor de NS.”

Werk, familie, politiek.  
Komen jullie nog wel aan ontspanning toe?
Margriet: “Jawel, hoor. Ik haal energie uit mijn werk, 
maar ik maak ook tijd om leuke dingen te doen 
met mijn man. Op pad met de camper of met ons 
bootje. En ik hou ervan om te koken voor vrienden 
en familie.”
Willie: “Het is inderdaad druk. Een jong gezin, 
werk, de fractieondersteuning. Toch geniet ik van 
mensen ontmoeten. Dat doe ik in mijn werk, maar 
bijvoorbeeld ook door af te spreken met vrienden. 
O ja, en ik hou erg van Vinted. Tweedehands kleding 
dus. Dat begon in mijn studententijd uit nood, door 
geld gebrek. Inmiddels vind ik het gewoon leuk.”

Waarom zijn jullie politiek actief? 
Willie: “Ik wil me verbonden voelen met de omge-
ving waarin ik leef. Toen ik werd benaderd door de 
ChristenUnie ben ik daar om die reden op ingegaan. 
Mijn hart ligt op het sociale vlak. Dat was als kind 

Margriet Donker is Statenlid en nummer 3  
op de kandidatenlijst voor de ChristenUnie  
bij de Provinciale Statenverkiezingen.  
In haar portefeuille heeft ze zorg en  
welzijn, leefbaarheid, water, gaswinning, 
herstel en versterking en ruimtelijke ordening.  
Willie de Boer is nummer 6 op de kandidaten-
lijst. Zij zet zich momenteel in als fractie-
ondersteuner in de gemeente Oldambt.

al zo. Als er iemand gepest werd in de straat, dan 
ging ik erop af. Opkomen voor mensen in kwets bare 
situaties zit in het DNA van de ChristenUnie.  
Of het nu gaat om mensen in het aardbevings-
gebied, mensen in armoede, kinderen die thuis 
geen goede start hebben. Daar wil ik voor gaan.” 
Margriet: “Ik wilde vroeger juist niet politiek actief 
zijn. Mijn moeder was dat en ik wilde per se niet 
doen wat zij deed. Toch ben ik op een gegeven 
moment betrokken geraakt bij de ChristenUnie, 
eerst als secretaris van het bestuur en fractie-
ondersteuner. Ik woon in Garrelsweer, in het 
bevingsgebied. Voor mij was het onrecht op dit 
thema de aanleiding om nog meer te willen doen. 
Er worden veel dingen in Den Haag geregeld en dat 
maakt het wel lastig, maar ik blijf aandacht vragen 
voor wat hier nodig is.”

Heeft aandacht vragen voor het aardbevingsgebied 
effect? 
Margriet: “Ja, op kleine schaal. We hebben goede 
contacten in de Tweede Kamer, daar ligt één van de 
krachten van onze partij. Moties die we indienden 
zorgden er bijvoorbeeld voor dat er nu structureel 
geld is voor mentale ondersteuning bij slachtoffers. 
We steunen het Nationaal Programma Groningen, 
dat zorgt dat Groningen op een positieve manier 
op de kaart wordt gezet in Nederland. En natuurlijk 
blijven we aandringen op het versterken van hui-
zen, zodat mensen veilig kunnen wonen.” 

Jullie houden je onder andere bezig met leefbaar-
heid. Wat doet de ChristenUnie op dit gebied?
Margriet: “Het is in de regio lastig om de 
huisartsen zorg ingevuld te krijgen. In ieder geval 
grotere dorpen zouden allemaal een eigen huisarts 
moeten hebben. Neem dorpshuis De Kern hier in 
Zuidwolde. Dat heeft een sociale functie, maar er 
is ook een fysiotherapeut, verpleegkundige en een 
huisarts. Door ons hard te maken voor dit soort ini-
tiatieven, blijven plaatsen als Zuidwolde leefbaar.”
Willie: “Als je ergens fijn woont, buren hebt die naar 
elkaar omkijken, dan heeft dat invloed op hoe je je 
voelt. Er zijn veel buurtinitiatieven om de leefbaar-

heid te vergroten, om dorpshuizen open te houden 
en voorzieningen te behouden. Wij ondersteunen 
dit op inhoud, maar ook met geld.” 
Margriet: “De aandacht die er is voor dorpshuizen 
is nu ook groter dan een aantal jaren geleden. De 
activiteiten in dorps- en buurthuizen zijn heel be-
langrijk voor veel mensen, dus ik blijf als Statenlid 
aandringen op ondersteuning hiervan.”

Het zijn vooral de sociale thema’s waar jullie  
enthousiast over worden. Hoe komt dat?
Willie: “Ik hou van mensen, niet van cijfers. Als ik 
me zou moeten buigen over allerlei economische 
vraagstukken, dan zou ik dit werk niet doen. Ik wil 
iets bijdragen aan het leven van een ander en als 
christen is dat ook mijn opdracht. Steunen van 
voedselbanken, maaltijdprojecten, initiatieven  
in buurten. Er zijn voor mensen in kwetsbare situ-
aties.” 
Margriet: “Het gaat in het leven om verbinding.  
De mens is er niet om alleen te zijn. Omzien naar 
elkaar is heel breed. Ook water en ruimtelijke 
ordening hebben te maken met hoe fijn het is om 
ergens te wonen. Mijn christen-zijn is daarin een 
drijfveer, hoewel je ook nederig moet blijven. Ook 
niet-christenen helpen anderen op veel manieren.  
Het geeft me rust om te weten dat ik een klein 
schakeltje ben en dat het niet van mij, maar van 
God afhangt.” 

Wat willen jullie bereiken de komende periode? 
Willie: “Heel veel taken op het gebied van leefbaar-
heid vallen onder de gemeente, maar wij kunnen 
als provincie prima ondersteunend, faciliterend en 
samenbindend werken. Als de ChristenUnie na de 
verkiezingen gaat meedoen in de coalitie, willen we 
een groter budget voor leefbaarheid.”
Margriet: “De kinderhartafdeling van het UMCG 
dreigt te verdwijnen. Dat betekent dat die  
specialistische zorg wegvalt in Drenthe, Friesland,  
Groningen, maar ook Overijssel en Noord-Duits-
land. Als de sluiting inderdaad doorgaat, kost dat 
hier levens. Het staat dus hoog op mijn lijstje om 
deze sluiting te voorkomen.”

Willie de Boer (43) en Margriet Donker (56) zitten helemaal achterin aan  
een tafeltje in het gezellige eetcafé Moeke Vaatstra in Zuidwolde. Terwijl ze  
met een kop thee opwarmen bij de ouderwetse kachel, vertellen ze meer  
over wie ze zijn en wat hen drijft in hun werk voor de provinciale politiek.

Over leefbaarheid,  
omzien naar elkaar  
en voorzieningen 
in de dorpen.

“Ik hou van mensen,  
niet van cijfers.”  

Willie de Boer Margriet Donker
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01. Vestingdorp in Zuid-Oost Groningen

02. Gronings waddeneiland

03. Kleinste stad van de provincie Groningen

04. Kanaal tussen Groningen en Delfzijl

05. Beek die door Groningen en Drenthe stroomt

06. Gronings dorp dat grotendeels in Wetterskip Fryslan ligt

07. Noordelijkste station van Nederland

08. Kleinste zeehaven van Nederland

09. Natuurgebied ten noordoosten van Peize

10. Bij dit dorp staat het enige Groningse hunebed

11. Dier aan weerszijden van wapen provincie Groningen

12. Het Groningse woord voor sluis

13. Dit is Groningen volgens het Grönnens Laid

14. Bij dit waterschap hoort de binnenstad van Groningen

15. Spoorlijn van Groningen via Emmen naar Enschede

16. Meer dat zowel in Groningen als in Drenthe ligt

Wat weet u over de provincie 

Groningen én de Drentse stroom-

gebieden van de waterschappen 

Noorderzijlvest en Hunze en Aa’s? 

Puzzel mee en maak kans op een ijscadeaukaart 
van La Dolce in Stadskanaal ter waarde van 
€45,- of een boekenbon ter waarde van €25,-!  
Stuur je antwoord in via  
www.provinciegroningen.christenunie.nl. 
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De oplossing

Als oudste thuis was Mirjam Bikker het wel gewend om een 
beetje voorop te lopen. “Ik groeide op in een warm, stabiel 
en gelovig gezin”, blikt ze terug. “Mijn ouders leerden me al 
vroeg dat je altijd iets voor een ander kunt betekenen, wat je 
talent ook is.” In het gezin-Bikker was dat in het onderwijs. 
“Mijn moeder staat nog altijd fulltime voor groep 2. Dat is echt 
haar roeping en dat vind ik prachtig. Mijn vader had eenzelfde 
soort gedrevenheid. Hij is net met pensioen, maar heeft lang 
voor de klas gestaan op middelbare scholen.”
 
Studie

Haar kindertijd speelde zich af in Moordrecht, onder de rook 
van Gouda. “Ik was een sociaal meisje, speelde graag buiten 
en had veel vriendjes. Daarnaast speelde ik viool. Maar ik 
las ook graag de krant en volgde het nieuws. In groep 5 of 6 
noemde ik met een klasgenootje in de rij naar de gymles wel-
eens alle namen van ministers op. Het was eind jaren 80. Ook 
toen speelde er van alles in de wereld. Dat had ik goed door.” 
Toch dacht de jonge Mirjam op dat moment nog niet aan wer-
ken in de politiek. “Op het vwo heb ik best lang gezocht naar 
een leuke studie. Eerst dacht ik aan geneeskunde, toen aan 
journalistiek.” Uiteindelijk werd het rechten en zag ze zichzelf 
als kinderrechter werken. “Misschien was dat toch de inspi-
ratie van mijn ouders. Zij lieten me altijd zien dat je veel kunt 
betekenen als je met kinderen aan de slag gaat.”

Verkeerde bus

Als tweedejaars student verhuisde ze naar Utrecht. Daar 
ontdekte ze de rauwe randjes van het stadsleven. “Op weg 
naar college fietste ik langs de plekken waar raamprostitutie 
was toegestaan. En soms kwam ik ’s ochtends in de portiek 
van ons studentenhuis een dakloze man tegen. Dat was 
confronterend. Ik ontdekte dat er nog zoveel licht te breng-
en was in de stad en in de wereld.” Mirjam ging achter de 
schermen werken bij de ChristenUnie-fractie in de Utrechtse 
gemeenteraad. Al snel zagen anderen haar talent. Een plekje 
op de kandidatenlijst zag ze wel zitten, maar het liep anders. 
“Ik was onderweg toen ik gebeld werd met het voorstel dat ik 
lijsttrekker zou worden. Ik ben toen van schrik in de verkeerde 
bus gestapt. Maar nadat ik aan het idee gewend was, ging ik 
er vol voor.” 

Gezin

Terwijl ze groeide in de politiek, trouwde ze met Wouter. Ze 
zijn inmiddels 17 jaar samen en hebben drie kinderen. “We 
ontmoetten elkaar bij onze studentenverenigingen: hij in Delft 
en ik in Utrecht. We ontdekten al snel dat we het goed konden 
vinden en na een tijdje sloeg de vonk over. Ik zat al in de ge-
meenteraad toen we verkering kregen, dus de politiek is altijd 
een vanzelfsprekend onderdeel geweest van ons leven samen. 
Toen onze oudste geboren werd, konden we gelukkig allebei 
parttime gaan werken. Dat was wel een voorrecht. Wouter 
werkt in de ICT, dus zijn werkweken zijn net iets flexibeler dan 
de mijne.”

“ Ik ontdekte dat er nog zoveel licht 
te brengen was in de wereld.”

Alleen het naambordje bij haar werkkamer in de Tweede Kamer verwijst nog naar 
haar voorganger, maar verder heeft Mirjam Bikker haar draai helemaal gevonden als 
nieuwe aanvoerder van de ChristenUnie. Hoog tijd om Mirjam zelf beter te leren ken-
nen en te bespreken wat de ChristenUnie in de Tweede Kamer voor Groningen doet.

Mirjam Bikker

Foto: Nienke van Denderen

Fotografie: Wilco van der Laan
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Grunneger Hogelaand

Hans Werkman 

Naauw begrinsd mor open laand,
klaai en groatie haand ien haand.
   
Hoge luchten, lege grond,
dij mie aan dien landschop bond.
   
Volle waait en staarke wiend,
dij mie aan dien kloeten biendt.
   
Altied zai ik bie ol diek
Baaierm en Roodschoul en Spiek.
   
Altied kom ik bie joe weer,
Zeeriep, Aimm en Garrelsweer.
   
Olle dörpen, olmouds van stiel:
Westeremm en Oldenziel.
   
Noamen mit povverd en zoepenbrij:
Loppersom en ‘t Zaand en Mij.
   
Ien dat laand van hoge weerde
bid ik mit mien handen aalbaai:
   

Geef ons op Joen nije eerde
doezend bunder nije klaai.
   
Geef ons doar ook, laive Heer,
Zeeriep, Aimm en Garrelsweer.
   
Geef ons aiweg, haildaal nij,
‘t Zaand en Loppersom en Mij.
   
Geef ons den Roodschoul en Spiek
mooi ien schoel van nije diek.
   
Geef ook Oldenziel Joen haail
en moak Baaierm aaiweg gaail.
   
Geef ons deur Joen traauw verbond
hoge luchten, kloare grond.
   
En as ik hier den weer stoa,
noast Joe dwaars deur kloeten hin goa,
   
dank ik Joe, want ‘k zai mien wins:
Hogelaand, laand zunder grins.

Ontspannen

De politiek is een grillig vak, erkent Mirjam. “Als je niet uitkijkt, 
word je snel meegezogen in de waan van de dag.” Tegelijk 
blijft ze er nuchter onder. “Als mensen zeggen dat ik zwaar 
werk heb, denk ik altijd aan familieleden die nachtdiensten in 
de zorg draaien. Daar heb ik pas echt respect voor. Vakmen-
sen in de zorg, het onderwijs en andere beroepen moeten 
echt veel meer vertrouwen van de overheid krijgen. Gelukkig 
kan ik in de Kamer voor hen opkomen.” 

Groningen

Mirjam vertelt dat de Kamerfractie van de ChristenUnie ook 
zonder Gert Jan-Segers een voor Groningen herkenbare koers 
blijft varen. “Terecht stelde Gert Jan Segers dat Nederland een 
ereschuld heeft in te lossen. Heel Nederland heeft jarenlang 
volop geprofiteerd van Gronings gas, maar het heeft de  
Groningers heel veel ellende gebracht. Het frustreert me dat 
het herstel en de versterking zo lang duren en zoveel bureau-
cratie opleveren. We blijven opkomen voor rechtvaardigheid 
en gelijke kansen. De conclusies van de parlementaire enquê-
te zijn dan ook geen eindpunt. Ik wil niets liever dan dat de 
mensen in Groningen de ellende achter zich kunnen laten.”

In de beelden van de vluchtelingen die vorig jaar bij de 
opvang locatie in Ter Apel kampeerden, ziet Mirjam hetzelfde 
onrecht. “Ik heb enorme waardering voor de inspanning die in 
en om Ter Apel is geleverd, maar dit mag nooit een probleem 
zijn voor Ter Apel alleen. Ook hier heeft heel Nederland profijt 
gehad van de verantwoordelijkheid die in het Noorden wordt 
genomen. Andere regio’s moeten echt meer doen om deze 
mensen menswaardig op te vangen.”

Kansen

Voor Mirjam is Groningen zeker niet alleen de provincie van 
het gas en de vluchtelingenopvang. “Als ik aan Groningen 
denk, zie ik allereerst het uitgestrekte landschap voor me, en 
de monumentale kerken en boerderijen. Maar ook een prach-
tige stad waar altijd wat gebeurt en de gemoedelijke dorpen 
en steden op het platteland.” Om te zorgen dat op dat plat-
teland evenveel kansen zijn als in de rest van Nederland zijn 
volgens Mirjam goede bereikbaarheid en voorzieningen nodig. 
Dat geldt ook voor het kinderhartcentrum van het UMCG. 
“Acute zorg moet voor iedereen goed bereikbaar zijn. Daar 
mag geen enkele twijfel over zijn. Het kan niet zo zijn dat de 
bereikbaarheid van acute zorg in het Noorden in gevaar komt. 
Ik ga ervan uit dat de minister daar rekening mee houdt. Daar 
blijf ik scherp op letten.”

Mirjam Bikker is sinds 17 januari factievoorzitter van de Tweede Kamerfractie van de ChristenUnie. Eerder was ze 
lid van de Eerste Kamer en gemeenteraadslid in Utrecht. Ze presenteerde zichzelf in januari aan een keukentafel. 
Want daar ligt voor haar de kern van politiek: een goed gesprek, waarin je oprecht naar elkaar luistert.
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Uit: Hans Werkman, Duizend bunder, verzamelde gedichten, uitg. Mozaïek, Utrecht 2019.
Foto: Wilco van der Laan
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Jos vult Klaas aan: “Ik waarschuw dan 
thuis al: ‘We moeten wel het journaal 
kijken, hoor’. Het is een soort gezonde 
spanning, want met zo veel regen komt 
het er echt op aan wat we doen.” Klaas 
gaat bij veel regen bijvoorbeeld naar het 
gemaal Electra. Daar wordt het water uit 
een deel van Groningen en Noord-Dren-
the het Lauwersmeer ingepompt. “Ik wil 
graag horen hoe het gaat, de grafieken 
bekijken en weten of het water nog 
geloosd kan worden op zee. Dat is altijd 
spannend!”  

Het intrigerende van water

Jos en Klaas zijn inmiddels neergestre-
ken bij een lokale visboer, waar ze een 
bak kibbeling delen. De mannen delen 
nog meer dan gefrituurde vis. Allebei 
zijn ze 52 jaar, hebben ze drie dochters 
– Klaas ook nog een zoon – en houden 
ze van muziek. Maar wat ze vooral 
gemeenschappelijk hebben is de liefde 
voor water. Jos vertelt wat hij zo mooi 
vindt aan water. “Het is een oerele-
ment. Ik ben opgegroeid met boeken 
als De scheepsjongens van Bontekoe en 
Oosterschelde; Windkracht 10. De kracht 
van het water intrigeerde me toen al. 
Water is een levensvoorwaarde en je 
kunt ervan genieten, maar water kan 
ook bedreigend zijn. We zijn niet de baas 
over het water, maar met kennis kunnen 
we het wel enigszins sturen.” 

De werking van watersystemen 

Jos staat dit jaar voor het eerst op de 
kandidatenlijst voor het waterschap 
Hunze en Aa’s. Klaas is al langer fractie-
voorzitter voor het waterschap Noorder-
zijlvest. Naast hun bevlogen inzet voor 
de waterschappen hebben ze allebei 
nog ander werk. Jos werkt als hovenier 
en fractiemedewerker. Klaas heeft een 
toezichtfunctie in de zorg en werkt aan 
de versterkingsopgave in Het Hogeland. 

“Drie dagen per week ben ik fysiek in de 
weer en vind je me op Groningse erven 
en in tuinen”, vertelt Jos. “De dagen voor 
de fractie zijn weer wat meer denkwerk. 
Die combinatie is heel fijn. De provinciale 
politiek past goed bij me. Gebiedsvraag-
stukken spreken me aan; hoe richt je het 
landschap zo in dat het voor mens en 
natuur werkt.” 

Klaas’ politieke betrokkenheid is er al 
sinds zijn studententijd. In 2015 trekt 
een vacature bij de Provinciale Staten 
zijn aandacht. Vanaf die tijd staat hij op 
de lijst voor de waterschappen. “Ik ben 
concreet bezig met het leefgebied en ik 
zie van dichtbij hoe het watersysteem 
werkt. De regen die bij Assen valt, gaat 
uiteindelijk hier de Waddenzee uit. Het 
liefste willen we het vasthouden, terwijl 
we ook een neerslagoverschot hebben. 
Ik vind het enorm interessant hoe je dit 
oplost en hoe het werkt met gemalen, 
stuwen en pompen, zoet- en zoutwater-
overgangen, enzovoorts.” 

Afvalwater zuiveren 

Dat de mannen warmlopen voor water 
is duidelijk. Maar waar gaan ze zich op 
politiek vlak de komende periode voor 
inzetten? Eén van de speerpunten is 
afvalwater zuiveren van geneesmiddelen 
en chemicaliën. Klaas: “Dit soort stoffen 
in het water is een grote bedreiging voor 
de gezondheid. Ik maak me daar zorgen 
over. Toch is de techniek om goed te zui-
veren nog weinig voorhanden. Het helpt 
om het aan te pakken bij de bron: de wc 
en de gebruiker. We hebben de landelijke 
politiek nodig om invloed uit te oefenen 
op gebruikers. De nieuwe rioolwaterzui-
vering in Gaarkeuken is een goed begin.” 
Goede contacten zijn hierbij van groot 
belang, legt Jos uit. “Wij hebben als 
waterschap namelijk minder invloed 
op gedrag van mensen, maar landelijke 

politici hebben dat wel. Bijvoorbeeld 
door medicijngebruikers een toiletblok 
te laten gebruiken dat het water zuivert. 
We zetten ons ervoor in dat dit soort 
oplossingen meer aandacht krijgen.”

De Nieuwe Waterwerken Zoutkamp

Naast de kwaliteit van het water, gaat 
de komende tijd gaat ook veel aandacht 
naar het drooghouden van het gebied. 
Wat namelijk jaren vanzelfsprekend was, 
is dat lang niet meer altijd; geen natte 
voeten krijgen, maar wel voldoende 
water hebben tijdens de droge zomers. 
Het zijn vraagstukken waar de water-
schappen zich over buigen. Klaas en 
Jos vertellen vol enthousiasme over het 
project De Nieuwe Waterwerken Zout-
kamp, dat het antwoord is op één van 
deze vraagstukken. “We zitten hier dicht 
bij het Lauwersmeer”, legt Jos uit. “Dat 
wordt gevoed vanuit Friesland en Gro-
ningen. Noord-Groningen kunnen we het 
moeilijkst droog krijgen. Het gemaal is 
daar te klein voor. En bij hevige regenval 
loopt het Lauwersmeer in rap tempo vol. 
Om ervoor te zorgen dat we het droog 
houden, komt er op de plek van de oude 
sluis een nieuw gemaal, met een veel 
grotere capaciteit.

Klaas vult aan: “Dit project is een prach-
tig voorbeeld van de samenwerking tus-
sen waterschappen, gemeenten en pro-
vincies, maar ook omgevingscommissies, 
natuurorganisaties, de Fietsersbond en 
de visserij. Het is een hele puzzel om die 
belangen bijeen te brengen. Water-
schappen spelen hier een belangrijke 
rol in. We zijn niet zomaar een clubje 
dat hier en daar wat dijken ophoogt. We 
hebben een belangrijke maatschappelij-
ke functie. Het waterschap is onmisbaar 
voor de veiligheid en de kwaliteit van het 
leefgebied van mensen.”

“ Als het hard regent, gaat 

mijn hart sneller kloppen.”

Het is een windstille zaterdag in Zoutkamp. Jos Schaafsma en Klaas Wierenga 
turen over het spiegelgladde Reitdiep. Ze zijn allebei lijsttrekker voor de  
waterschapsverkiezingen en wandelen al pratend richting het Lauwersmeer.  
Al snel gaat het gesprek over water. “Laatst regende het een aantal dagen  
heel hard. Dan gaat mijn hart wel sneller kloppen”, vertelt Klaas. 

Een waterschap is een decentrale overheid die speciaal
gericht is op de waterhuishouding in een gebied.  
Op 15 maart zijn er provinciale verkiezingen en  
verkiezingen voor het waterschap. Dan wordt het  
bestuur van het waterschap gekozen. Jos Schaafsma is 
namens de ChristenUnie lijsttrekker voor het waterschap 
Hunze en Aa’s. Klaas Wierenga is dat voor Noorderzijlvest.

Jos SchaafsmaKlaas Wierenga

“ Ik ben concreet bezig met het leefgebied en ik zie van dichtbij hoe het watersysteem 

werkt. De regen die bij Assen valt, gaat uiteindelijk hier de Waddenzee uit. Het  

liefste willen we het vasthouden, terwijl we ook een neerslagoverschot hebben.”



DENKT U NA OVER VERKOOP VAN UW WONING?

WIJ KOMEN GRAAG BIJ U LANGS!

NEEM TELEFONISCH CONTACT OP OM EEN 

AFSPRAAK TE MAKEN: 050 - 571 78 18

Nieuwe Ebbingestraat 108, 9712 NP Groningen

www.tebbenstorringa.nl

OOK BENIEUWD NAAR ONS AANBOD? 

SCAN DE QR-CODE 

Een beetje hulp en vertrouwen kan genoeg 

zijn om weer in beweging te komen. En 

eenmaal in beweging, bewegen we met je mee 

- wind mee of wind tegen. Want met CHOG 

sta je er niet meer alleen voor. Afgesproken!  

Ambulante Begeleiding 

Samen jouw doelen stellen 
en behalen. Bij jou thuis, of 

op één van onze locaties. 
 

Activering / Dagbesteding 

Samen jouw talenten 
ontdekken: met design of 

hout- en metaal bewerking?   
 
 

info@chog.nl 

www.chog.nl 

085-9021767 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

CHRISTELIJKE  HULPVERLENING  OOST-GRONINGEN 

 begeleiding bij levensbeheersende problemen 
 

 

  

 

 

 

 

Begeleid Wonen 

Samen jouw leven op 
orde krijgen en houden. 
Vanuit ons of jouw huis. 
 

Ons 5-persoons vakantiehuis, de Peperhof, is te huur  
per week of midweek. Geniet van onze ruime  
aangepaste vakantie woning in het prachtige Drenthe.  
Kijk op onze website voor informatie en beschikbaarheid.  

Familie Veldsema | Holtstraat 57 | 7814 PE Weerdinge | T 0591-616287 | www.depeperhof.nl

GOED DOEN MET 
RESTMATERIAAL?

VANHULLEY.COM

Maak van afval een opvaller! Laat door 

de vrouwen van Vanhulley van jouw 

afgedragen bedrijfskleding, oude 

banners en vlaggen weer nieuwe 

producten maken. Zoals prachtige 

rugzakken, laptophoezen en 

shoppers met nog een heel 

tweede leven voor zich.

Meer weten?

4 Arina Havinga
 Briltil
5 Menne Kamminga
 Leutingewolde

6 Lucy Doorn
 Lauwersoog
7 Vincent Janszen
 Delfzijl

8 Kees Geertsema
 Winsum
9 Sebastien Sabanga 
 Delfzijl

Kandidatenlijst Waterschap: Noorderzijlvest
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Klaas Wierenga
Zuidhorn

Water is essentieel voor 
leven en groen

Het landelijk gebied in onze mooie 
omgeving is zeer divers. Dat trekt mij. 
Van bossen tot polders, van dichte 
natuur tot grote kleiakkers, van kleine 
landwoninkjes tot kolossale boerderijen. 
Weidse uitzichten brengen mij rust.

Maarten van der Wal 
Paterswolde

Ik zet mijn gaven en  
talenten graag in

Als christen vind ik het belangrijk om 
oog te hebben voor de mensen om mij 
heen. Zo draag je elke dag bij aan de 
maatschappij. Ik geef dit handen en 
voeten binnen de kerk en de sport-
vereniging waar ik onderdeel van ben. 

03

Koos Bos
Oldehove

Goed omgaan met de aarde 
in bedrijf en politiek

Een akkerbouwer is afhankelijk van het 
weer. Onze akkers kunnen veel water 
opnemen en vasthouden als ze er goed 
bij liggen. Dat is een groot voordeel van 
klei. Als je akkers ook nog grenzen aan 
het Reitdiep is het plaatje compleet.

4 Bert de Jonge 
 Assen
5 Arjen Tamsma 
 Stadskanaal
6 Kylian Luik 
 Borger-Odoorn

7 Arjan Prins
 Meeden
8 Harmke Vlieg
 Assen
9 Theo Berends 
 Onnen

10 Klaas Boer 
 Siddeburen
11 Nanne Sterenborg  
 Onstwedde
12 Marco Metscher 
 Sappemeer

13 Tjip Douwstra
 Stadskanaal

Kandidatenlijst Waterschap: Hunze en Aa’s
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Jos Schaafsma
Westerlee

Wat ik het mooiste aan  
de provincie vind?

Tussen Slochteren en Ten Boer ligt ’t 
Roegwold. Een natuurgebied waar ik 
graag wandel. Je kunt er veel vogel-
soorten zien. Een paar jaar geleden  
zijn er zelfs flamingo’s gespot!

Ben Geijtenbeek
Annen

In de samenleving 
leven we samen

In de maatschappij is voor iedereen een 
plaats die past bij zijn talenten en inte-
resses. Sinds er in Zuidlaren asielzoekers 
worden opgevangen, ben ik met vele 
anderen betrokken bij hun opvang,  
specifiek bij lessen Nederlandse taal. 

03

Harm Henk Veldsema
Emmen

Op basis van inhoud en  
met oog voor de toekomst

De ChristenUnie past bij mij omdat 
het gaat om de inhoud en om samen 
verder komen. Er is een basis van 
gemeenschappelijke zorg voor maat-
schappij en schepping. Daar wil ik me 
graag voor inzetten.

Fotografie portretten: Sido Wetting



RUIMTE VOOR ELKAAR    23

viaa.nl

Opleiden. Dat doen we voor jou.

Welkom bij dé 

Hogeschool in Zwolle 

met voltijd en deeltijd-

opleidingen, masters 

en nascholing. 

Bestuursrecht op het doel af
De Goede Bestuursrecht helpt bedrijven, belangenorganisaties en 
particulieren bij alle mogelijke bestuursrechtelijke zaken. Advocaat 

mr. Jewan de Goede adviseert en procedeert over bijvoorbeeld 

omgevingsvergunningen, bestemmingsplannen, subsidies of 

handhavingskwesties. Met een brede kijk op het bestuursrecht, verstand van 

zaken, en Groningse nuchterheid staat mr. Jewan de Goede zijn cliënten bij.

Mr. Jewan de Goede: ‘Ik ben een 
commercieel advocaat en stel hoge 
eisen aan de verleende diensten. Het 
doel van de cliënt staat voorop en is 
bepalend voor de aanpak. Daarbij wil 
ik mijn cliënten pragmatisch bijstaan: 
zonder veel omhaal van woorden 
en centimeters dikke adviezen is de 
cliënt vaak goed geholpen. Of nu 
een bedrijf of particulier tegen een 
juridische kwestie aanloopt, ik sta 
naast ze om direct te ontzorgen en 
een duidelijke zicht te geven op de 
zaak. Daardoor kan de cliënt zich 
weer richten op wat echt belangrijk is.’

De Goede Bestuursrecht is landelijk 

drie noordelijke provincies. In het 
oog springen recente procedures 
over de gaswinning, waarin hij als 
advocaat van de Groninger Bodem 
Beweging optreedt, en over de 
Zuidelijke Ringweg Groningen, 
waarin hij de belangen behartigde van 
omwonenden van de ringweg. 

Mr. Jewan de Goede: ‘Altijd is het 
belangrijk de juridische vraag goed 
te analyseren en te verkennen waar 
de gewenste uitkomst ligt. Dat kan 

een schikking zijn met de eigenaar 
van een zonnepark waarmee hij 
omwonenden schadeloosstelt, of een 
snelle procedurele actie, waarmee 
bouwwerkzaamheden worden 
stilgelegd. Ook een scherp advies en 
overleg met betrokkenen waardoor 
een vastgelopen vergunningtraject 

voldoening.’ 

Bij De Goede Bestuursrecht staat 
altijd iemand voor u klaar om 
beschikbaar te zijn op momenten dat 
het u past. Niet gebonden aan strikte 

kantoortijden, kunt u ook ’s avonds 
afspreken of zo nodig in het weekend. 
Soms kan uw zaak immers niet langer 
wachten.

Kijk voor meer informatie op:

www.degoedebestuursrecht.nl  

bestuursrecht     advocaat

Colofon | Teksten Saskia van Berkel | Fotografie Mariette Hingstman | Ontwerp Mirjam Mack-Van Bellen (Formir)
Contact ChristenUnie provincie Groningen | provinciegroningen.christenunie.nl

De redactie is niet verantwoordelijk voor de inhoud van advertenties. 

Waarom wil je docent worden? 

“Ik vind tieners interessant. Heel veel jongeren passen niet in 
het huidige onderwijssysteem. Het is voor hen als een groot 
bad waarin ze soms verzuipen. Dan komt er niet altijd uit wat 
erin zit. Iedereen herinnert zich nog wel een docent die indruk 
gemaakt heeft. Iemand die je zag zoals je was. Die docent wil ik 
voor jongeren zijn.”

Je werkt al met jongeren voor Schouder aan Schouder.  

Vertel hier eens meer over.

“Schouder aan Schouder is een brede zorgorganisatie in 
Noord-Nederland. We bieden zorg thuis, op school, door 
dagbesteding en er zijn woonzorglocaties. Ik werk voor PIM en 
STUDIEpunt op het Gomarus College in Assen. Bij STUDIEpunt 
begeleid ik bij huiswerk en help ik jongeren studievaardighe-
den aan te leren. PIM is gericht op sociale hulp voor jongeren 
met een diagnose zoals autisme of ADHD. We werken samen 
aan doelen, oefenen, praten over waar ze in vastlopen en ik 
geef ze daar advies over. Zo hebben ze handvatten voor later. 
Goede zorg is gericht op de toekomst.”

Waar geniet je van in je werk?

“Als ik zie dat jongeren groeien. Dat ze stappen maken die 
anderen niet eens opvallen, maar die voor hen enorm zijn.  
Een voorbeeld hiervan is hulp vragen. Als ze dat uiteindelijk 

toch zelf doen is dat natuurlijk geweldig. Ik vind het fijn als 
ik zie dat hun zelfvertrouwen groeit. Ook vind ik het prettig 
dat Schouder aan Schouder een christelijke organisatie is en 
mensen kunnen kiezen voor een organisatie met de christelijke 
identiteit.” 

Je bent naast je werk ook politiek actief. Waarom? 

“Mijn werk bij Schouder aan Schouder en de ChristenUnie gaat 
allebei over mensen. Dat vind ik mooi aan de ChristenUnie: de 
mens staat voorop. Ik vind dat je eerst de mensen moet blijven 
zien. Dat wil ik uitdragen in de provinciale politiek. Zorg, on-
derwijs en jongeren zijn voor mij speerpunten. Als je daar nu in 
investeert, dan heeft dat zoveel voordelen voor de toekomst. 
Ik wil dat leeftijdsgenoten zien dat je prima op je twintigste 
politiek actief kunt zijn. Het is echt niet ingewikkeld.”

Waarom wil je dat jongeren zien dat politiek actief  

zijn haalbaar is? 

“De kern van democratie is dat de bevolking vertegenwoordigd 
is in de politiek. Als dat bijvoorbeeld alleen maar mannen van 
zestig zijn, dan heb je de bevolking niet goed gerepresenteerd.  
Dit gaat om onze toekomst. En in de provinciale politiek kun  
je heel concreet invloed uitoefenen. Alleen al door zelf te  
gaan stemmen.”

“ Veel passen niet goed  

in het schoolsysteem.”

Een jonge politica met liefde voor tieners:

Lotte Vellekoop-Drenth (20) heeft net haar studie theologie afgerond en wil 
docent godsdienst worden. Ze staat op de kandidatenlijst voor de Provinciale 
Statenverkiezingen en werkt bij de christelijke zorgorganisatie Schouder aan 
Schouder. Een openhartig gesprek over haar werk met jongeren, haar liefde 
voor tieners en haar politieke drijfveren. 

Schouder aan Schouder heeft een samenleving voor ogen waar iedereen telt 
en mee mag doen en verzorgt dagbesteding en beschermd/begeleid wonen op 
verschillende locaties in Noord-Nederland. Ook biedt Schouder aan Schouder 
behandeling en begeleiding aan gezinnen, ouders en jongeren, thuis en op school. 
Via PIM en STUDIEpunt is er ondersteuning op vestigingen van het Gomarus College. 
Kijk voor het volledige aanbod op www.schouderaanschouder.nl

Hét christelijke Pinksterfestival
van Noord-Nederland! 

AMAZING
GRACE 

FESTIVAL

2023

Tweede Pinksterdag
SELA

www.gospelfestivalonstwedde.nl

Vrijdag 26 mei 

Eerste Pinksterdag
Gezinsdienst
ARON VENINGA
GOSPEL BOULEVARD
Kindertheater Knettergek

@gospelfestivalonstwedde

Boek nu je ticket!

ELVIS E & band 
Zaterdag 27 mei 
IRMA DEE & band 
PAUL COLMAN (NEWSBOYS, USA)
CLAAS P. JAMBOR (USA) 

26 T/M 29 MEI - ONSTWEDDE 



Meld je nu aan voor het 

mooiste onderwijs van 
Noord-Nederland

Bij onze scholengroep staat het volgen van 

Jezus Christus centraal. Leerlingen, studenten 

en medewerkers ontdekken hun talenten en 

hun plek in de maatschappij in Gods Koninkrijk. 

Samen ontwikkelen en zijn we op weg naar 

het mooiste onderwijs van Noord-Nederland. 

VMBO | HAVO | VWO | MBO

Gomarus College voor

15 maart 2023

1 april 2023

ROC Menso Alting voor

Meld je nu aan via de QR-codes!

Gomarus 

College

ROC Menso Alting 

Groningen


